
کاهش چشمگیر زاد و ولد حیات وحش 
در زیستگاه تالاب گاوخونی

رئیس اداره حفاظت و مدیریت حیات وحش حفاظت محیط زیست استان 
اصفهان گفت: خشک بودن تالاب گاوخونی موجب کاهش چشمگیر زاد و ولد 

حیات وحش به خصوص پرندگان در آن منطقه شده است.
مریم امیدی رئیس اداره حفاظت و مدیریت حیات وحش حفاظت محیط 
زیســت استان اصفهان گفت: پوشش گیاهی مناطق شرقی استان اصفهان از 
جمله زیســتگاه تالاب گاوخونی تخریب شده و همین موجب نامساعد شدن 
شــرایط تغذیه ای برای حیات وحش و کاهش زاد و ولد شــده اســت.تالاب 
گاوخونی در جنوب شــرق اســتان اصفهان قرار دارد و یکی از برجسته ترین 
ویژگی های زیســت محیطی آن، تامین زیســتگاه برای بسیاری از پرندگان 
بومی و مهاجر در گذشــته و حال اســت هرچند در سال های اخیر با کاهش 
شدید آب ورودی به تالاب مســیر مهاجرت پرندگان به سمت این زیستگاه 

تغییر کرده است. 
در این محدوده انواع پستانداران، پرندگان و خزندگان زیست می کنند. وی 
اظهار داشــت: علیرغم اینکه بهار امسال به لحاظ بارندگی و پوشش گیاهی 
ثبت شده در اکثر مناطق استان، وضعیت خوبی داشتیم اما شرایط به گونه ای 
نیست که وضعیت تغذیه ای مناسب برای حیات وحش در کل استان وجود 

داشته باشد.
امیدی ادامه دارد: وضعیت بهتر پوشــش گیاهی امســال نسبت به سال 
گذشته گرچه در برخی مناطق موجب شد آمار ۲ قلو زایی و سه قلوزایی در 
بین علفخواران وحشــی دیده شود با این وجود بعضی از زیستگاه ها همچنان 
دچار خشکی هستند و برخی هم پوشش گیاهی شان کلا تخریب شده است.
به گفته وی پوشــش گیاهی مناطق شرقی استان تخریب شده است و جزو 
زیستگاه های آسیب دیده محسوب می شوند.امیدی افزود: زیستگاه هایی مثل 
»پناهگاه عباس آباد«و »منطقه شــکار ممنوع کلاته« در شــرق استان جزو 
زیســتگاه های خیلی خوب اســتان از نظر تنوع گونه های جانوری محسوب 
می شــوند ولی دچار خشکسالی هستند و پوشــش گیاهی شان تهدید شده 

است.
به گزارش باشــگاه خبرنــگاران جوان، وی اضافه کرد: وضعیت پوشــش 
گیاهی این زیستگاه ها خوب نیست و خشکسالی همچنان در آن ها وجود دارد 
به خصوص اگر در یک ماه آینده بارشــی نداشته باشیم این وضعیت تثبیت 
خواهد شــد.پناهگاه حیات وحش عباس آباد با وســعت ۳۰۵ هزار هکتار در 
شــرق استان اصفهان قرار دارد و یکی از با ارزش ترین زیستگاه های یوزپلنگ 

آسیایی محسوب می شود.
۳۰ گونه پســتاندار، ۷۱ گونه پرنده و ۲۳ گونه خزنده در این زیســتگاه 
شناسایی شــده و مهم ترین گونه های جانوری آن یوزپلنگ آسیایی، پلنگ، 
جبیر، کاراکال، گربه شــنتی، شــاه روباه، هوبره و زاغ بور است.منطقه شکار 
ممنوع کلاته، با وســعتی بیش از ۱۳۳ هزار هکتار در شمال شرق شهرستان 
خور و بیابانک قرار دارد و طیف متنوعی از حیات وحش از جمله قوچ و میش، 
کَل و بز، جبیر، کارکال، گربه شــنی، عقــاب طلایی، بزمجه بیابانی، آگاهای 

صخره ای و گرزه مار را دل خود جای داده است.

پیش بینی برداشت ۲۲ هزار تن گندم
 از مزارع قم

مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی قم با بیان اینکه خوشبختانه محصول 
گندم در شــرایط مطلوب قرار دارد، گفت: پیش بینی می شــود که امســال 

کشاورزان استان بالغ بر ۲۲ هزار تن گندم برداشت کنند.
سیدمحمد سعادتی مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی استان قم عنوان 
کرد: سطح زیر کشت محصول گندم در سال زراعی )۱۴۰۲- ۱۴۰۳( ۶ هزار 
و ۴۹۰ هکتار اســت که از این میزان ۵۴۰۰ هکتار به کشــت آبی و ۱۰۹۰ 
هکتار به کشــت دیم اختصاص دارد.وی محصول گندم را به عنوان محصول 
راهبردی و اســتراتژیک مورد توجــه قرار دارد و گفت: با توجه به شــرایط 
اقلیمی بیشترین سطح زیر کشت در استان قم به محصول جو اختصاص دارد؛ 
اما به دلیل شــرایط مساعدت اقلیمی در منطقه جعفرآباد بیشترین سطح زیر 

کشت گندم استان در این منطقه قرار دارد.
سعادتی ادامه داد: با توجه به شرایط اقلیمی، مباحث  فنی از جمله تغذیه 
گیاهی را دنبال کردیم و در همین راستا در ۹۰ درصد از سطح زیر کشت آبی 
گندم محلول پاشی کودهای زیر مغذی انجام شده است.مدیر زراعت سازمان 
جهاد کشــاورزی قم با بیان اینکه خوشــبختانه محصول گندم در شــرایط 
مطلوب قرار دارد، تصریح کرد: پیش بینی می شود که امسال کشاورزان استان 
بالغ بر ۲۲ هزار تن گندم برداشــت کنند.وی یادآور شد: برداشت کشت آبی 
گندم تا پایان خردادماه و برداشــت کشــت دیم گندم تا نیمه تیرماه ادامه 
خواهد داشت. سعادتی اظهار کرد: سال گذشته ۷۰ درصد از سطح زیر کشت 
اســتان از بذور اصلاح شده استفاده شده اســت؛ لذا سعی کردیم بر اساس 
نظرات مرکز تحقیقات کشــاورزی و منابع طبیعی از بذور پر محصول و ارقام 

متناسب با اقلیم استان استفاده کنیم.
به گزارش ایســنا، مدیر زراعت ســازمان جهاد کشــاورزی قم با اشاره به 
افزایش ۱۰ درصدی تولید بذور اصلاح شــده در سال جاری اضافه کرد: برای 
سال زراعی جدید افزایش سطح زیر کشت را پیش بینی می کنیم. وی تاکید 
کرد: در حوزه مبارزه با آفات و بیماری ها با هدف کاهش خسارت به محصول 
گندم و جو شــبکه مراقبت در مراکز جهاد کشاورزی تشکیل شد؛ ۵ هزار و 
۳۲۷ هکتار مبارزه با سن مضر غلات، یک هزار و ۵۷۰ هکتار مبارزه با بیماری 
زنگ زرد گندم را داشــتیم و خوشبختانه در این حوزه خسارتی به محصول 
گندم وارد نشده است.ســعادتی در پایان گفت: در سال زراعی جاری تقریباً 
۹۰ درصد از ســطح زیرکشت گندم به صورت کشت قراردادی انجام شد؛ در 
این طرح ۲۰ درصد از حق بیمه کشــاورزان مشــمول بخشودگی می شود و 
۸۰ درصد مابقی را بعد از برداشــت محصــول پرداخت خواهند کرد و خرید 

تضمینی گندم انجام می شود.

افتتاح و بهره برداری از پروژه   بارگیری  و حمل بار 
ایستگاه راه آهن سنندج

پروژه بارگیری و حمل ریلی گندم و کالاهای اساسی کردستان در ایستگاه 
راه آهن سنندج افتتاح و به بهره برداری رسید.

کیومرث حبیبی در مراسم افتتاح و بهره برداری از پروژه  بارگیری و حمل 
بار ایســتگاه راه آهن سنندج از تخصیص ۱۷۰ میلیارد تومان به پروژه راه آهن 
ســنندج خبر داد و گفت: طی چند  ماه اخیر نیــز قریب به یک هزار و۲۰۰ 
میلیارد تومان به این پروژه اختصاص داده شــده است. وی اظهار کرد: یکی از 
آثار اقدامات ارزشمند شهید رئیسی پروژه راه آهن سنندج به همدان است که 

روزبه روز نقش موثرتری در استان کردستان ایفا می کند.
وی به دو اســتراتژیک موثر دوران ریاست جمهوری شهید رئیسی اشاره و 
عنوان کرد: یکی از آن ها در مورد بودجه استان ها و کشور و باز گذاشتن دست 
مدیریت عالی اســتان ها در تخصیص بودجه ها بود.حبیبی بیان کرد: دومین 
استراتژی موثر دوران شهید رئیسی اتمام پروژەهای نیمەتمام کشور و استان ها 
بوده اســت، زیرا تا زمانی که این پروژه ها به اتمام نرسند، مردم از آن ها نفع و 

بهره ای نخواهند برد.
به گزارش ایســنا، وی اضافه کرد: با تمام تلاش هایی که در بحث حوادث 
جاده ای استان کردستان صورت گرفته، اما باید گفت که استان کردستان در 
حوزه سیســتم حمل و نقل عمومی ضعیف است و به دلیل اشتباهات تاریخی 
حمل و نقل ریلی آنچنان که شاید و باید مورد توجه قرار نگرفته است.حبیبی 
از تخصیص ۱۷۰ میلیارد تومان به پروژه راه آهن سنندج خبر داد و گفت: طی 
چنــد ماه اخیر نیز قریب به یک هزار و دویســت میلیارد تومان به این پروژه 

اختصاص داده شده است. 
وی عنوان کرد: استان کردستان یکی از پرریسک ترین جاده های کشور را 
دارد و با تمام تلاش هایی که در راســتای کاهش آمار مرگ و میر در اســتان 
صــورت گرفته، همین پروژه حمل و نقل ریلی که قادر به جابه جایی هزار تن 
کالا است، می تواند نقش موثری را در استان در بحث کاهش حوادث جاده ای 
ایفا کند. کیومرث حبیبی ادامه داد: در ایستگاه حمل بار راه آهن سنندج برای 
اولین سال ۸۰۰ هزار تن کالا جابه جا می شود. وی اضافه  کرد: در حال حاضر 

۴۰۰ هزار تن سیمان از این ایستگاه جابه جا می شود.

اصفهان

قم

کردستان

پیش بینی افزایش محسوس دما 
در همدان

کارشناس اداره کل هواشناسی استان همدان از افزایش 
محسوس دما در روزهای پایانی هفته جاری خبر داد.

محمد حسن باقری شکیب در گفت وگو با ایسنا، اظهار 
کرد: در همین رابطه دمای بیشــینه برای روزهای پایانی 
هفته در اکثر نقاط اســتان به بالاتــر از ۳۲ درجه خواهد 
رســید.وی افزود: با توجه به آخریــن خروجی  مدل های 
پیشیابی هواشناسی تا پنج روز آینده آسمان استان عمدتاً 
صاف تا قســمتی ابری بوده و در ساعات بعد از ظهر وزش 
ملایم باد را خواهیم داشت.باقری شکیب بیان کرد: از نظر 
تغییرات دمایی روند افزایشی دما در استان ادامه داشته و 
در روزهای پایانی هفته با استقرار الگوی تابستانه، افزایش 

محسوس دما را در اکثر نقاط استان داریم.

با سرریز شدن آب سد اکباتان
 انتظار تغییر طعم آب وجود دارد

نماینده ولی فقیه در استان همدان گفت: با سرریز شدن 
آب ســد اکباتان مردم انتظار دارند که در طعم آب شــهر 

همدان تغییری ایجاد شود.
آیت الله حبیب اله شــعبانی موثقی در آیین شکرگزاری 
ســرریز ســد اکباتان، با بیان اینکه آب ســرریز شده سد 
اکباتان بــه هیچ وجه به هدر نمی رودو نباید در این رابطه 
شــبهه ایجاد شود،  اظهار کرد: این آب مربوط به حق آب 
کشــاورزان بوده و از ســمت دیگر آب سرریز شده ذخیره 
می شود و به هیچ وجه آب هدر نمی رود، این امر باید برای 
مردم تبیین شود تا برای برخی از افراد این موضوع موجب 

ایجاد شبهه نشود.
به گزارش ایســنا، وی ادامه داد: با سرریز شدن آب سد 
اکباتان مردم انتظار خواهد داشــت که در طعم آب شهر 
همدان تغییری ایجاد شــود، باید با اطلاع رسانی لازم به 
مــردم بگوییم که این اتفاق افتاده و در حال حاضر نیمی از 
مصرف آب  شــهر همدان دوباره از سد اکباتان بوده و این 

امر اثر خود را در طعم و بوی آب داشته است.

۴۹ پروژه بهداشتی نیمه کاره
 در مازندران وجود دارد

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران گفت: 
۴۹ پروژه نیمه دارای پیشرفت فیزیکی یک تا ۹۰ درصد در 

حوزه بهداشت و درمان وجود دارد.
رضا صفری با اشــاره به دستاورهای دولت سیزدهم در 
اســتان گفت: طی این مدت ۱۳ هزار و ۳۳۰ متر مربع به 
فضای بهداشتی شــامل خانه بهداشت، مرکز مشاور، انبار 
دارو و غیره افزوده و اعتبارات خوبی در دولت داده شد.وی 
افزود: همچنین یکــی از افتخارات حوزه علوم پزشــکی 
مشارکت خیران سلامت به شــمار می رود و در این مدت 
مرکز جامع ســلامت هچیرود با ۱۵ میلیارد تومان اعتبار 

توسط خیران ساخته شد.
به گزارش مهر، وی با بیان اینکه ۴۹ پروژه نیمه کاره از 
یک تا ۹۰ درصد پیشــرفت در حوزه بهداشتی وجود دارد، 
افزود: پروژه های بــالای ۵۰ درصد به طور جدی پیگیری 
و ۲۷ هــزار مترمربع پروژه طی ماه هــای آینده تجهیز و 
تکمیل می شــود.صفری با اظهار اینکه پزشک خانواده در 
استان سابقه ۱۰ تا ۱۲ ساله دارد، گفت: انجام طرح پزشک 

خانواده در استان برکات و سودمندی های زیادی داشت.

عمارت شهرداری اردبیل 
 موزه برتر کشور شد

مدیر موزه شهرداری اردبیل گفت: در شانزدهمین آئین 
انتخاب موزه های برتر کشور که توسط کمیته ملی موزه های 
ایران)ایکوم( در چهار گروه موزه های دولتی بزرگ، متوسط، 
کوچــک و موزه های خصوصــی در خانه هنرمندان تهران 

برگزار شد، موزه شهرداری در رتبه نخست ایستاد.
 بهنام فتحی گفت: موزه شــهرداری در گروه موزه های 
دولتی متوسط در ۱۱ شاخص شرکت کرده بود که پس از 
بررسی هئیت داوران، در شش شاخص بازدید، گردآوری، 
معرفی، توســعه مدیریت، حفاظــت و نگهداری، کودک و 
نوجوان رتبه اول و در شاخص فعالیت های مجازی و شعار 
روز جهانی موزه با کسب رتبه دوم بعنوان موزه برتر کشور 
معرفی شد. وی اضافه کرد: در گروه موزه های دولتی متوسط 
موزه شهرداری اردبیل، باغ موزه  چهلستون اصفهان، میراث 
جهانی چغازنبیل و شــوش، موزه رضاعباسی تهران، موزه 
آبگینه و سفالینه و ... شرکت کرده بودند که موزه شهرداری 
اردبیل در هشت شاخص در صدر موزه های برتر قرار گرفت 
و این در طول ۱۶ دوره آئین انتخاب موزه های برتر بی نظیر 
بود. به گزارش ایســنا، مدیر موزه شهرداری اردبیل یادآور 
شــد: موزه شــهرداری گنجینه ای بالغ بر ۴۰ هزار اشیاء و 
اســناد دارد که ۹۰ درصد آثار این موزه توسط شهروندان 
محترم اردبیلی، علاقه مندان و مجموعه داران به این موزه 
اهدا شده است.فتحی افزود: مدیریت موزه شهرداری اردبیل 
موفقیت موزه شهرداری در کسب عنوان موزه برتر توسط 
کمیته ملی موزه های ایران )ایکوم( را نشــان از همدلی و 
اعتماد شــهروندان اردبیلی بویژه همکاری مجموعه داران 
عزیز و جدیت فعالیت مستمرهمکاران در حفظ و صیانت 

تاریخ، هویت و فرهنگ اردبیل دانست.

افزایش ۴۱۴ نفری تعداد 
بازماندگان از تحصیل در استان مرکزی

مدیــرکل آموزش و پرورش اســتان مرکزی از افزایش 
۴۱۴ نفری تعداد بازماندگان از تحصیل در استان خبر داد.
حســین مولوی، در جلســه شــورای اجتماعی استان 
مرکزی اظهار کرد: آمار و لیست بازماندگان از تحصیل به 
دست آمده در سامانه شهید محمودوند از اختلاف آمار افراد 
لازم التعلیم ۶ تا ۱۱ سال و آمار دانش آموزان ثبت نام شده 

در سامانه سیدا به دست آمده است.
وی افزود: تعداد بازماندگان ثبت شده در سامانه شهید 
محمودوند در کل استان در شهریور سال گذشته، ۱۰۴۷ 
نفر و در فروردین سال جاری، ۱۴۶۱ نفر است که این آمار 
۴۱۴ نفر افزایش داشته است. مولوی اضافه کرد: در ناحیه 
یک اراک تعداد بازمانــدگان از تحصیل ۱۰۳ نفر افزایش 
داشــته و طبق آخرین آمار اخذ شــده در فروردین سال 
جاری، ناحیه یک اراک با ۳۹۵ نفر بیشترین آمار بازمانده از 
تحصیل را داشته است. وی با بیان اینکه در استان مرکزی 
۳۳۴ نفر بازمانده از تحصیل در ســال تحصیلی گذشــته 
شناسایی شده اســت، گفت: تعداد ۱۵۷ نفر دچار ناتوانی 
جسمی بوده و مابقی به دلیل عدم موافقت والدین، مشغول 

به کار بودن وغیره از تحصیل بازمانده اند.

همدان

مازندران

اردبیل

استان مرکزی
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سال گذشته کشــاورزان گلستانی 
بیــش از ۴ هزار هکتــار از اراضی را 
چغندر کشت کردند و گلستان جزو ۵ 
اســتان برتر تولید کننده چغندر قند 
پاییزه کشور اســت. بالا بودن هزینه 
تولید از مشکلات عمده چغندر کاران 

است.
در کشت پاییزه سال گذشته کشاورزان 
بیــش از ۴ هزار هکتــار از اراضی را چغندر 
قند کشت کردند. درآمد چغندرقند با کشت 
برنج تقریبا برابری می کند و در سالهای اخیر 
بسیاری از کشاورزان کشت این محصول را 

جایگزین برنج کردند.
کشــت چغندر قند آب زیــادی مصرف 
می کند و کشــاورزان در فصــل پاییز این 
محصــول را کشــت می کنند. کشــت این 
محصول در مهر ماه انجام می شود و بیش از 
۷۰ درصد نیاز آبی این محصول از آب باران 
تامین می شود. برداشت چغندرقند در استان 
از خرداد ماه به مدت یک ماه انجام می شود.
به دلیل نبود کارخانه قند محصول تولیدی 
چغندر قند به اســتان های خراسان رضوی، 
خراسان شــمالی و استان ســمنان ارسال 
می شود. نداشــتن کارخانه قند در گلستان 

یکی از مشکلات جدی کشاورزان است.
بالا بودن هزینه کارگر هنگام برداشــت، 
تحویــل نگرفتــن بموقــع چغندرقنــد از 
کشاورزان، توقف در پشت کارخانه، افزایش 
سرســام آور هزینه حمــل و نقل محصول، 
عدم هماهنگی مســئولان  و ... هر ســاله 
خســارت فراوانی به چغندر کاران گلستانی 
از کشاورزان  بســیاری  وارد می کند.امروزه 
از مشــکلات اقتصادی رنج می برند و کشت 
چغندر سودی چندانی برای شان ندارد. اگر 
کارخانه قند در اســتان وجود داشته باشد 
قطعا وضعیت درآمد و اشــتغال بسیار بهتر 

می شود.
یک کشاورز در گفت وگو با خبرنگار ایلنا 

گفت: کرایه حمــل و نقل بار چقدر قند به 
جوین برای ما در غرب گلســتان هســتیم 
بســیار زیاد است و هر ســاله هزینه زیادی 
روی  دست ما می گذارد.محمد زمانی ادامه 
داد: زمان برداشــت چقنــدر قند همزمان 
با گرمای شــدید خرداد ماه است و در این 
روزها خودروهای سنگین برای جا به جایی 
محصول کمیاب می شوند و ما کشاورزان با 
مشکلات زیادی روبه رو می شویم.وی گفت: 
کارخانه های قند برای عیار ســنجی وافت 
زدن کشــاورزان را واقعا اذیت می کنند و در 
مراحل داشت کارشناسان این کارخانه های 
قند ضعیف عمل می کنند. ســم های علف 
کشی که به کشاورزان می دهند خیلی خوب 
عمــل نمی کنند و بذر هایی به کشــاورزان 
می دهند که از کیفت خوب برخوردار نیست.
وی خاطرنشان کرد: قیمت خرید تضمینی 

چغندر قند هر کیلو عیار ۱۵ از کشــاورز ۳ 
هزار و۸۰۰ تومان اســت که ســودی برای 

کشاورز ندارد.
به گــزارش ایلنا از گــرگان، دبیر خانه 
کشــاورز گلســتان هم در این باره به ایلنا 
گفت: به دلیل شــرایط خشک سالی دولت 
قصد ندارند محصول چغندر قند را در استان 
زیاد توسعه دهد. کشت چغندرقند در حال 
حاضر به آب زیادی نیاز دارد و کشــاورزان 
باید کشــت دیگری را جایگزین کنند.علی 
قلی ایمانــی ادامه داد: تولید چغندر قند به 
مدیریت کاشــت، داشت و برداشت کشاورز 
بســتگی دارد و باید در نوع خاک، کود های 
پایــه قــوی دقت لازم را داشــته باشــند. 
کشــاورزانی کــه خوب هزینــه و مدیریت 
می کنند از برداشت محصولات خود راضی 

هستند.

وی تصریــح کــرد: کشــاورزان چغندر 
کار بیشــتر در موضوع افت محصول گلایه 
دارند چرا که در محل فروش و کارخانه قند 
حضور ندارند. باید شــرایطی ایجاد شود که 
 کشاورز در زمان افت محصول حضور داشته
 باشــند.وی گفــت: چغندر قنــد از جمله 
محصولات کشــاورزی اســت کــه دارای 
بیماری هــا و آفــات زیادی اســت. تولید 
چغندرقنــد با چالش های بســیاری همراه 
است، و این موضوع را هم باید در نظر داشت 
که این محصول، مربوط به اقلیم گلســتان 
نیســت.وی بیان کرد: اگر دولت می خواهد 
کشت چغندر قند در استان را افزایش دهد 
باید یــک کارخانه قند ایجــاد کند. وزارت 
جهاد کشــاورزی برای ایجــاد کارخانه قند 
و افزایــش تولید و تامیــن آب آن باید یک 

برنامه ریزی جدی انجام دهد.

رئیس سازمان بسیج جامعه پزشکی 
تلاش های  ثمربخشی  از  فارس،  استان 
مرکز مردمی »نفس« برای پیشگیری از 
سقط ۴0۵ جنین سالم ، از خرداد ۱۴0۱ 

تاکنون خبر داد.
حسین صمصام در راستای اجرایی کردن 
قانون حمایــت از خانواده و جوانی جمعیت 
و اهمیــت این موضــوع، مرکز مردمی نفس 
)نجات فرزندان ســقط( از خرداد ۱۴۰۱، به 

صورت رســمی در اســتان فارس راه اندازی 
شد.وی هدف از تاسیس مرکز مردمی نفس 
را جلوگیری از ســقط جنین های ســالم، با 
کمک فرهنگ سازی، شناسایی و حمایت از 
خانواده هایی عنوان کرد که تصمیم به سقط 

جنین سالم خود را به صورت ارادی دارند.
مســوول مرکز نفس استان فارس  ادامه 
داد:  مرحلــه اول فعالیت هــای مرکز نفس 
مرحله فرهنگ سازی اســت که با استفاده 

از ظرفیت هــای  مختلف جامعــه از جمله 
علما، اساتید، سخنرانان، مداحان، معلمان و 
گروه های جهادی، موضوعاتی از قبیل مسایل 
فقهی، شرعی و عوارض جسمی این اقدام در 
ســطح جامعه آموزش داده می شود که این 
اقدام، خــود باعث کمک به رفع چالش های 
کاهش جمعیت ماننــد تک فرزندی، فاصله 

ازدواج تا تولد نخستین فرزند است.
وی افزود: مرحله دوم، شــبکه ســازی 
و شناســایی واسطه هایی شــامل پزشکان، 
بهورزان، ماماها، مراقبین سلامت و عطاری ها 
اســت که افراد برای ســقط به آنها مراجعه 
می کنند و این واسطه ها این افراد را به مرکز 
مردمی نفس معرفی می کنند و مشاوران مرکز 
نیز خدمات مشاوره فقهی، قانونی و تخصصی 
به آنها ارایه می دهنــد.وی اضافه کرد: اقدام 
سوم در راستای این هدف، حمایت از افرادی 
است که از ســقط جنین های خود منصرف 
می شوند که شــامل حمایت های تخصصی 
بهداشــتی درمانی رایــگان از جمله ویزیت 
متخصص، سونوگرافی، آزمایشات و مشاوره 
اســت و حمایت های  غیــر تخصصی نیز در 

مرکز نفس به نیابــت از ارگان ها و نهادهای 
استان ارائه می شود.

به گزارش ایلنا، رئیس ســازمان بســیج 
جامعه پزشــکی اســتان فارس با اشاره به 
اهمیــت کمک بــه مادرانی که بــه دلیل 
مشــکلات اجتماعی، اقتصــادی، فرهنگی، 
باورهای اشــتباه و آگاه نبودن به مســائل 
شــرعی نسبت به ســقط جنین خود اقدام 
می کنند، این امر را گامی در راستای تحقق 
اهداف جوانی جمعیت، به عنوان یک اولویت 
مهم ملی برشــمرد.وی با بیان اینکه مرکز 
مردمی نفس از خرداد ۱۴۰۱ تاکنون، در ۲۹ 
شهرستان استان فارس راه اندازی شده است، 
افزود: این مراکز از ابتدای تاســیس تا کنون 
توانســته اســت، ۴۰۵ مادر باردار که قصد 
سقط جنین خود را داشته اند، شناسایی و از 
تصمیم خود، منصرف کند .سرهنگ پاسدار 
صمصام با اشــاره به حمایت های این مرکز 
در زمینه های مالــی، روحی روانی و معنوی 
از مادران باردار شناســایی شــده گفت: با 
تلاش های انجام شده در مرکز مردمی نفس، 

تاکنون ۱۵۷ نوزاد، متولد شده اند.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند 
شهرداری اهواز با اشاره به بهره برداری 
از کارخانه تولید کمپوست تا چند ماه 
آینده، گفت: با بهره برداری از کارخانه 
تولید کود کمپوست، از دفن ۵0 درصد 
زباله تولیدی در اهواز جلوگیری خواهد 

شد.
محمود ثابت قــدم  در خصوص آخرین 
وضعیت راه اندازی کارخانه تولید کمپوست 
اظهــار کــرد: راه انــدازی کارخانــه تولید 
کمپوســت برای نخستین بار در خوزستان 
پیگیری و ســال گذشته مطالعات آن انجام 
شــد. یک بخش کار در این پروژه، مربوط 

به محوطه فرآوری تولید کمپوســت است.
وی افزود: برای این بخش، در سایت صفیره 
زمینی به مســاحت ۵۲ هــزار مترمربع در 
نظر گرفته شده است و مراحل کار در حال 
انجام است و تاکنون حدود ۵۰ تا ۶۰ درصد 
پیشــرفت فیزیکی دارد. اگــر منابع مالی 
تامین شود تا دو سه ماه آینده این محوطه 

کامل خواهد شد.
به گزارش ایســنا، مدیرعامل ســازمان 
مدیریت پســماند شــهرداری اهواز گفت: 
بخش دیگر کار مربوط به تامین دســتگاه 
ترنر بــرای هم زدن زبالــه و هوادهی مواد 
اســت و این دستگاه از کشــور آلمان وارد 

می شود. دســتگاه ترنر در کشــور سازنده 
ساخته شده و در حال انتقال به ایران است 
و امیدواریم در نهایت تا یک ماه آینده این 

دستگاه وارد کشور شود.
وی بیــان کرد: در اجرای این کارخانه از 
زمان بندی عقب نیســتیم و تنها در انتظار 
تامین منابع مالی هستیم تا محوطه کامل 
شــود و تولید کمپوست را شــروع کنیم. 
تا دو ســه ماه آینــده و در نهایت تا پایان 
تابستان این کارخانه به بهره بردای می رسد. 
ثابت قدم با بیان اینکه تقریبا ۵۰ درصد زباله 
تولیدی اهواز، زباله تر اســت و می توان از 
آن کود کمپوســت تولید کرد، عنوان کرد: 

تنــاژ ورودی زباله اهواز به ســایت صفیره 
روزانه ۷۰۰ تن است و از این میزان، تقریبا 
۳۵۰ تن زباله تر است و می توان از آن کود 
کمپوســت تولید کرد بنابراین از این میزان 
زبالــه، ۸۰ تا ۱۰۰ تن کود کمپوســت به 
دست می آید. وی بیان کرد: با بهره برداری 
از کارخانه تولید کود کمپوست از دفن ۵۰ 
درصد زبالــه تولیدی در اهــواز جلوگیری 
خواهد شــد.مدیرعامل ســازمان مدیریت 
پسماند شــهرداری اهواز با اشاره به کاربرد 
کود کمپوســت گفت: کود کمپوست برای 
کشــاورزی و فضای سبز شــهری استفاده 

می شود.

دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان 
کرمانشــاه در مورد تخریب بیمارستان 

مسیح توضیحاتی را ارائه داد.
در روز های گذشته خبری مبنی بر تخریب 
بیمارســتان تاریخی »مســیح« کرمانشاه با 
حکم دیــوان عدالت اداری در فضای مجازی 

منتشر شد که با واکنش هایی همراه بود.
در همیــن راســتا حمیدرضــا کریمی، 
دادســتان عمومی و انقلاب استان کرمانشاه 
در رابطه با این موضوع، اظهار داشت: قدمت 
ساخت بیمارستان مســیح مربوط به اواخر 

دوره قاجاریه اســت و در سال ۱۳۸۲ میراث 
فرهنگی بر اساس معیار ها و شاخص هایی که 
داشت این بیمارستان را ثبت ملی کرد، اما در 
مدت زمانی که میراث فرهنگی، بیمارستان 
مســیح را ثبت ملی کرده بــود، هیچ اقدام 
خاصی جهت مرمــت و نگهــداری این بنا 
انجام نشــد. وی عنوان کرد: مالک که فردی 
از اقلیت های مذهبی اســت در سال ۱۳۸۸ 
دعوایی را در دیوان عدالــت اداری در مورد 
این بیمارســتان مطرح کرد که بر اساس آن 
دیوان عدالت اداری در مورخ ۹ اردیبهشــت 

۱۳۸۸ حکمی مبنی بر ابطال تصمیم میراث 
فرهنگی برای ثبت ملی بیمارســتان مسیح 
صــادر کرد.دادســتان کرمانشــاه گفت: در 
۱۳ اردیبهشــت ۱۳۹۵، سرپرست میراث و 
فرهنگی کشور با ارســال نامه ای خطاب به 
شعبه ۱۴ اجرای احکام دیوان عدالت اداری 
اعلام کرد که نسبت به رأی دیوان استنکاف 
نکرده، تمکین می کنیم و مانع اجرای حکم 
نمی شــویم.کریمی افزود: ایــن بنا به صورت 
متروکه رها و محل تجمع معتاد ها شده بود، 
حتی قســمتی از اموال آن به سرقت رفته و 

دو مرتبه آتش ســوزی در این محل صورت 
گرفته بود.

به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، وی 
عنوان کرد: طبــق آخرین رای دیوان عدالت 
اداری ایــن ملک از ثبت ملی خارج شــده 
است.دادستان کرمانشاه گفت: دیوان عدالت 
اداری به دلیل اینکه ملک شــخصی بوده و 
از زمان قاجار در مالکیت این خانواده اســت 
حکمی صادر و شــهرداری را مکلف کرد که 
مجوز تخریب و ســاخت و ساز این ملک را 

صادر کند.

گلستان جزو ۵ استان برتر تولید کننده چغندر قند پاییزه کشور است

تلخ کامی  چغندرکاران گلستانی با نبود کارخانه قند

جلوگیری از سقط ۴0۵ جنین سالم در استان فارس

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری اهواز عنوان کرد

جلوگیری از دفن ۵0 درصد زباله اهواز با بهره برداری از کارخانه کمپوست

توضیحات دادستان کرمانشاه درباره تخریب بیمارستان مسیح

تکرار فروریزش زمین در اصفهان دغدغه مسمومیت با قرص برنج در شمال 
مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان گفت:فروریزش زمین در خیابان 
شهید صادقیان ملک شهر واقع در شمال کلان شهر اصفهان موجب ایجاد حفره 

شد.
منصور شیشه فروش گفت: با اعلام فروریزش زمین در خیابان شهید صادقیان عوامل 
آب و فاضلاب اســتان برای بررسی علل آن اعزام شدند.وی افزود: این حفره کوچک بر اثر 
گرفتگی خط لوله ۲۵۰ میلیمتری انتقال آب ایجاد شده که مأموران آبفا نسبت به اصلاح 
آن اقدام کردند.به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، مدیرکل مدیریت بحران استانداری 
اصفهان با اشــاره به فرو ریزش خیایان پروین در روز های اخیر، گفت: فرو ریزش خیایان 
پروین نیز به دلیل فرســودگی لوله فاضلاب اتفاق افتاد و سه روز است که عوامل آبفا در 
حال اصلاح و بازســازی خط لوله و رفع این حفره با عمق ۹ متری هستند.شیشه فروش 
خاطرنشان کرد: از ۳۰۰ کیلومتر خطوط فاضلاب فرسوده کلان شهر اصفهان ۴۴ کیلومتر 
آن در اولویت بازسازی است.او گفت: از ابتدای امسال تاکنون ۹ مورد شکستگی لوله های 

آب و فاضلاب در کلانشهر اصفهان رخ داده است.

مدیرکل پزشکی قانونی مازندران مسمومیت با قرص برنج را از جمله دغدغه ها 
در استان های شمالی برشمرد.

علی عباسی در گفت وگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه قرص برنج در استان های شمالی 
مــرگ و میر زیادی را رقم می زند، گفت: مســمومیت با قرص برنــج و مرگ بر اثر آن از 
دغدغه ها محســوب می شود.وی با اظهار این که در سال قبل ۱۷۸ نفر براثر مسمومیت با 
قرص برنج جان خود را از دست دادند، افزود: از این تعداد ۱۳۵ نفر مرد و مابقی زن بوده 
است.وی متوسط سن متوفیان را بین ۲۰ تا ۴۵ سال ذکر کرد و افزود: از این میزان ۱۱۲ 

نفر متأهل هستند.
عباسی با اظهار این که متأسفانه میزان مرگ و میر براثر قرص برنج نسبت به سال قبل 
از آن افزایش یافته اســت، دسترســی آسان را از جمله دلایل روند افزایشی مسمومیت با 
قرص برنج برشمرد و گفت: باید دسترسی و عرضه قرض برنج را محدود کنیم و حساسیت 
بیشتری به خرج دهیم.مدیرکل پزشکی قانونی مازندران برق گرفتگی و بیماری تب شالیزار 

را از دیگر عوامل مخاطره آمیز سلامت در استان بیان کرد.


